
ՀԱՅԱԳԻՏԱԿԱՆ ՄԻՋԱԶԳԱՅԻՆ ՀԱՄԱԺՈՂՈՎ 

Սեպտեմբերի 15—20-ին Երևանում կայացավ Հայագիտական միջազգա-

յին Համաժողով «Հայագիտության արդի վիճակը և զարգացման Հեռա-

նկարները» խորագրով: Հրավիրվել էին 250 արտասաՀմանցի Հայագետ-

ներ, որին արձագանքել էին 140-ը: Հայաստան էին ժամանել 88-ը՝ 14 ու-

ղեկիցներով, արտասաՀմանյան 25 երկրներից: ԸնդՀանոլր թվով, Համաժո-

ղովին մասնակցեցին 400 Հայագետներ պատմաբաններ, բանասերներ, 

մչակութաբաններ և Հայոց եկեղեցու սպասավորներ՝. 

Համաժողովը բացվեց սեպտեմբերի 1 5 ֊ ի ն ՝ ՀՀ գիտությունների ազգա-

յին ակադեմիայի մեծ դահլիճում: Ող^ունելով Համաժողովի մասնակիցնե-

րին ՀՀ ԳԱԱ պրեզիդենտ, ակադեմիկոս Ֆ . Ս ա ր գ ս յ ա ն ը նշեց, որ համաժո֊ 

Դ"վր կոչված է Համախմբել Հայաստանի, սվւյուռքի և արտասաՀմանյան 

Հայագետներին, ամրապնդել և գործնական դարձնել նրանց Համագործակ-

ցությունը՛. Դա Հնարավոր է դարձել մեր անկախ պետականության վերա-

կանգնման չնորՀիվ, որը թույլ է տալիս գիտական Հարցերը քննել առանց 

քաղաքականացման ու կո ւս ա կց ա կան ա ց մ ան: հսկ այսօրվա Հայագետների 

առ^և գրված են Հարցեր, որոնք անմիջականորեն առնչվում են Հայ ժո-

ղովրդի ձագման, ազգային ի նքնորոչման պաՀպանման, Հայոց պետութ-

յան ու եկեղեցու, սոցիալ-տնտեսական Համակարգի, նոր պայմաններում 

ազգային ինքնագիտակցության ձև ավորման, ա զգա յին-ազատագրական 

սլայքարի Լւ այլ Հի մն ախն գիրն ելոի Հետ, մ ա սն ա վո ր ա սլե и ասաց Ֆ. Սարգս-

յանը: 

Գիտաժողովի մասնակիցներին ուղերձ էր Հղել ՀՀ ՆախագաՀ Ո՝. Ք ո ֊ 

չարյաՆը! «Ողջունում եմ Հայագիտական աոաջին միջազգային Համաժո-

ղովի մասնակիցներին Լւ Հյուրերին,— ասված էր ուղերձում՛- Այս գիտա-

ժողովը ն շան ա կա լի իրադարձություն է մեր երկրի ՀասարաԼլական կյան-

քում՛. Հայաստանի անկախացումից ի վեր առածին անգամ է Հրավիրվում 

նման միջազգային ընդգրկում Լւ ներկայացուցչական կազմ ունեցող Հա-

մաժողով՛. Օրինաչափ է, որ Համաժողովը տեղի է ունենում ԵրԼւանում, որը 

սլետք է լինի ոչ միայն անկախ Հայաստանի, այլև. Հայագիտության մայ-

րաքաղաք: 

Ուրախ եմ, որ գիտությունների ազգային ա կա գեմ ի ան Լւ Եր Լւան ի սլե-

տական Համալսարանը ստանձնել են այս կարԼւոր միջոցառման կազմա-

կերպման շնորՀակալ գործը՛. Ողջունելի է, որ Համաժողովին մասնակցում 

են մեծ թվով օտարերկրյա Հայագետներ՛. Մենք նրանց ը նգունում ենք ո ր ֊ 

սլե и Հայնրիխ Հյուբշմանի, Անտուան Մեյեի Լւ մյուս մեծ Հայագետների 

գործի արժանի ՀետԼւորգների: Սա վկայում է, որ Հայագիտությունը շա-

րունակում է մնալ միջազգային գի տ ա Լլան մտքի կարԼւոր ո ւղղո ւ թ յ ո ւ ննե-

րից մեկը: 

Հուսով եմ Համաժողովը Հնարավորություն կտա մեկտեղելու ջանքեր ը 

և, ի թիվս դիտական խնդիրների, նաև մշակելու Հ այ ա դի տ ո ւ թ յ ան զար-
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գացման ծրագիր: Պետությունը կարող է իր աջակցությունը բերել այգ 

ծրագրի իրականացման աշխատանքներին: 

Հայագիտական միջազգային Համաժողովին մաղթում եմ բարի երթ. 

գիտնականներին բեղմնավոր գիտական գործունեություն».՝ 

ԱյնուՀետև Հայրապետական իր օրհնությունը Հայագետներին Հղեց 

Ն.Ս Օ Տ.Տ. Ամենայն Հայոց կաթողիկոս Գ ա ր ե գ ի Ն Ռ - Ն բարի ընթազք մաղ-

թելով Համաժողովի աշխատանքներին՝. Ընթերցվեց նաև Մեծի Տանն Կիւի-

կիո Ա ր ա մ Ա կաթողիկոսի Հայրապետական օրՀնանքի խոսքը: Համաժողո-

վի Հովանավորներից Ռուսաստանի Հայերի միության նախագաՀ Ս. . l l . p -

ր ա Հ ա մ յ ա Ն ր ևս ողջունեց Հայ և արտասաՀմանցի Հայագետներին բարձր 

գնաՀատելով նման ընգգրկուն Համաժողով կազմակերպելու Հ Հ ԳԱԱ֊ի և 

Երևանի պետՀամալսարանի այս նախաձեռնությունը: Համաժողովի մաս-

նակիցներին ողջունեցին նաև ՀՀ Աժ կրթության, գիտության, երիտա-

սարդության Հարցերի և սպորտի մշտական Հանձնաժողովի նախագաՀ Հ. 

Հ ա կ ո բ յ ա ն ը , Հ Հ կրթության և դի տ ո ւ թ յ ան նախարար Ս . է } ր [ ւ ց յ ա Ն ը : 

Համաժողովի լիագումար նիստում զեկուցումներով Հանդես եկան Հ Հ 

ԳԱԱ 1 ի ո խ ն ա խ ա գ ա Հ , ակադեմիկոս Վ . Բ ա ր խ ո լ դ ա ր յ ա Ն ը և Լոս Անջելեսի 

Համալսարանի Հայագիտության ամբիոնի վարիչ, Հ Հ ԳԱԱ արտասաՀման֊ 

Հ ա ն ա նդամ Ո՝. Հ ո վ հ ա ն ն ի ս յ ա ն ը (ԱՄՆ): 

«Հայագիտության արգի վիճակը Հայաստանում և զարգացման Հեռա֊ 

նկարները» զեկուցման մեջ Վ. ք՝արխուդարյանը Հանգամանորեն անդրա֊ 

գարձավ Հայագիտական մտքի զարգացման ընթացքին, Հայագիտության 

րոլոր ճյուղերին սլա տ մ ո ւ թ յ ո ւն, բանասիրություն, մշակույթի և ղրանց 

ենթաճյուղերի մասին, անդրադարձավ նաև. դրանց ղ արգ ացման Հեռան֊ 

կարներին (զեկուցումը Հանգամանորեն տես «Պատմա-բանասիրական 

Հանդեսի» ներկա Համարում): 

Ռ• ՀովՀաննիսյանն արտասաՀման ում Հայագիտության արգի վիճակի 

ե զա ր դա ց մ ան Հեռանկարների մասին զեկուցման մեջ նշելով, որ թեև վ ե ր ֊ 

ջին շրջանում Հայագիտությունն ակնառու Հնչեղությու ն կ ձեոք բերել և 

այդ ասպարեզում զգալի առաջրնթաց է արձանագրվել, այնուամենայնիվ 

ասաց, որ Հարկ է լրջորեն մտածել Հետագա անելիքների մասին՛. Զ.եկոււլո-

ղր ն կա տե ց, որ անՀրաժեշտ է Արևմուտքում մշակված մոդելի Հիման վրա 

կենտրոն ստեղծել, որը կարող է միավորել «տարբեր բաժիններում և ֆա-

կուլտետներում առկա Հետազոտական և ուսումնական պաշտոնները 

կազմելով Հայագիտության Համապարւիակ ծրագիր»: Նաև «Հա յաղ ի ֊ 

տության բնագավառի գի տն ա կանն ե րի Համար, անկախ այն բանիւլ )ւր ան ւյ 

կրթությունը Հա յ կական է, թե ոչ և արդյոք նրանք Հետաքրքրվում են 

Հա յ ա и տ ա նի ներկ այիս քաղաքական խնդիրներ ով, թե ոչ, շատ կարևոր կ 

Հայկական պա տ մ ա մ շակո ւթ ա յին փորձը Համաշխարհային պատմության։ և 

մարդկային Հավաքական Հիշողության մաս դարձ նելր»: 

Լիագումար նիստի ա վար տի ց Հետո Համաժողովի մ սւ սն ա կի ց)ւ ե րն իրենց 

աշխատանքը շարունակեցին չորս մասնաճյուղերում պատմության, բա-

նասիրության, մշակույթի և «Հայոց եկեղեցին և Հ ա յ ա դ ի տ ո ւ թ յ ո ւ ն ր» 

Սե պտեմբերի 20-ին Երևանի պետական Համալսարանի նիստերի ղաՀլի-

ճում տեղի ունեցավ Համաժողովի լիագումար եզրաւիակիչ նիստը, որտեղ 
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ամփոփվեցին 4 մասնաճյուղերի և 9 ենթամասնաճյուղերի, ինչպես նաև 3 

կլոր սեղանների աշխատանքների արդյունքները՛. 

Պատմության մասնաճյուղի ղեկավար, Հանձնաժողովի անգամ, ՀՀ 

ԳԱԱ փոխնախագահ, ակադեմիկոս Վ . Բ ա ր [ս ո լ դ ա ր յ աՆ ը նշե։լ, որ մասնա-

ճյուղում ընթերցված 26 զեկուցումներն ունեին երկու ուղղություն, մի 

մասը վերարերում էր Հայ ժողովրդի պատմության զանազան Հարցերի, 

մյուսները քննության էին առնում Հայագիտության վիճակն ու խնդիրնե-

րը՛. Քննարկումները ցույց տվեցին, ասաց Վ. Բարխուդարյանը, որ բավա-

կան աշխատանք կա կատարելու և' աղբյուրագիտության, և՛ ժողովրդա-

գրության և պատմության այլ ՀիմնաՀարցերի Հետազոտման ասպարե-

զում: Նա անդրադարձավ ամերիկյան պատմագրության վերաբերյալ Հա-

յաստանում եղած քննադատական վերաբերմունքին, նշեց, որ դա 

Հետևանք է տեղեկատվության պակասի: Հայտնեց նաև, որ վիճելի Հարցե-

րը քննարկելու Համար առաջիկայում կանցկացվեն առանձին քննարկում-

ներ՛. 

Բանասիրական գիտությունների դոկտոր Ա . Ь ւլի ա զ ա ր յ ա ն ը ներկայաց-

րեց բանասիրության մասնաճյուղում կատարված աշխատանքր, նշեց, որ 

լսվել է 39 զեկուցում, որից 17-ը արտասաՀմանցի Հայագետների կողմից՛. 

Հատկապես Հրատապ է Համարվել Հայ դրականության նոր պատմության 

ստեղծման անհրաժեշտությունը, որն ավելի տեսական ըն դՀանր ա ց ո ւմներ 

կանի, հայ գրականությունը կդիտարկի համաշխարհային դրականության 

հենքի վրա, և դրանում իր կարևոր տեղը կգրավի սփյուռքահայ դրակա-

նությունը՛. Լեզվաբանների ուշադրության կենտրոնում Հիմնականում ե-

ղել են Հայոց լեզվի արդի զարգացումները և արևմտահայ ու արևելահայ 

ճյուղերի Հարաբերության խնդիրը՛. Հայոց լեզվի երկու ուղղագրություն-

ների խնդիրը բուռն վեճերի և քննարկումների է արժանացել, ուստի Հարկ 

է Հրավիրել հատուկ համաժողով և քննարկել ուղղագրության խնդիրնե-

րը՛. Բոլոր պարագաներում չպետք է սրել այգ հարցը, այլ սառեցնել, թույլ 

տալ, որ ժամանակն ինքը թելադրի բնականոն լուծումները՝. 

Մշակույթի մասնաճյուղի աշխատանքները ամփո փեց ՀՀ ԳԱԱ ա կա դե-

միկոս Ս . Ա ր Լ ւ շ ա տ յ ա Ն ը : Նա ասաց, որ ընթերցվել է 60 զեկուցում մշակույ-

թի 46 տարրեր ճյուղերի ներկայացուցիչների կողմից, կարԼւորեց նեղ մաս-

նագիտական ուղղություններով Հաճախակի կա զմ ա կեր սլվելիք Համաժո-

ղովների նշանակությունը, Հայագիտական ուսումնասիրությունների Հա-

մար մրցանակներ սաՀմանելը'. Ա սլա ան գր ա գար ձա վ մասնաճյուղի եզրա-

փակիչ նիստում արձանագրված ձեռքբերումներին բնագրերի Հրատարա-

կություն, մենագրական աշխատանքներ, որոնք, ըստ նրա, արգյունք են 

գաղափարական կասլանքներից ձերբազատվելուն՛. 

«Հայոց եկեղեցին և. Հայագիտությունը» մասնաճյուղի աշխատանք-

ներն ամփոփեց Շ ա հ ե ա ր ք ե պ ի ս կ ո պ ո ս Ա ճ ե մ յ ա Ն ը ! ԳնաՀատելով Համաժո-

ղովն իբրև, լավ կազմակերպված միջոցառում, նա մ ի աժամ ան ա կ գոՀ ունա-

կություն Հայտնեց Հայոց եկեղեցու նման Համաժողովին առածին անդամ 

ներկայացված լինելու առթիվ: 

Մասնաճյուղերի աշխատանքներն ամփոփելիս, ելույթ ունեցողները 

նշեցին նաև մի շարք թերություններ, որոնք անՀրաժեշտ է Հաշվի առնել 
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նմանատիպ միջոցառումներ կազմակերպելիս: Նախ, որ չափից ավելի Հր 

այն զեկուցողների թիվը. որոնք, ըստ էության, որևէ նորություն չէին Հա֊ 

ղորդում և դրանցում ոչ մի Հիմնախնդիր էլ առա£ չէր քաշվում: Տարա-

կուսանք էր առաջացրել նաև Համաժողովում թարգմանչի բացակայութ-

յունը: 

Այ նուՀետև Հանդես եկան կլոր սեղանների ղեկավարները՝. Հայաստա-

նը տ արածաշրջանային զարգացումների Համակարգում», ՀՀ Հայ կա կան 

ինքնության խնդիրը և ՀայապաՀպան գործունեությունը սփյուռքում» և 

«կրթության Հի մնախնդիրներր սփյուռքում և Հայաստանումս թեմանե-

րով կայացած կլոր սեղանների մասին Հաղորդումներով Հանդես եկան 

պատմական գիտությունների դոկտոր, պրոֆեսոր Ն• Հ ո վ Հ աՆՆ ի ս յ սւՆ ը , Հ Հ 

ԳԱԱ արտասաՀման յ ան անդամ Պ ո դ ո ս ԼԼւոՆ Զ ե ք ի յ ա Ն ը և կրթական բարե-

փոխումների կենտրոնի տնօրեն Մ ա ր տ ի ր ո ս յ աՆ ը.' 

Եզրափակիչ նիստում ելույթ ունեցավ նաև Հ Հ կրթության և գիտութ-

յան նախարար Ս- Ե ր ի ց յ ա Ն ը ! Նա մասնավորապես վստաՀեցրեց Համաժո-

ղովի մասնակիցներին, որ պետությունը պետք է ձգտի իրականացնել Հա-

յագետների բարձրացրած Հարցերը, խոստացավ ուշադրության կենտրո-

նում պաՀել սփյուռքի կրթական օջախների Հի մն ախն դիրն ե ր ր , ՀայապաՀ-

պանության խնդիրները ՛. 

Գիտաժողովի աշխատանքներն ամփոփեց ՀՀ ԳԱԱ փոխնախագաՀ, ա-

կա դե մ ի կո и ք ^ ա ր խ ո ւ դ ա ր յ ա Ն ը : Նա ասաց, որ Համաժողովի խորՀուրդր 

ստացել է 18 դիտողություն և ա ռաջա ր կո ւթյ ո ւն '. Ղրանց այն մասր, որն 

ուղղված է Հայագիտության ընդՀանուր վիճակր բարելավելուն, աշխա-

տանքները ճիշտ կազմակերպելուն, Հաշվի է առնվել՛. ԱյնուՀետև նա րն-

թե ր ց ե ց Համաժողովի ընդունելիք բան ա ձևը, ըստ որի որոշվեց Հայագիտա-

կան Համաժողովր դարձնել ավանդական 3 տարին մեկ պա ր բե ր ա կան ո ւ թ ֊ 

յամբ, Հայաստանում ստեղծել Հայագի սւական միջ ազգային կենտրոն 

սփյուռքում ունենալով մասնաճյուղեր, Հիմնադրել Հայագետների Համաշ֊ 

խար Հային ընկերակցություն, սփյուռքի և Հայաստանյան գործարարների 

օգնությամբ ստեղծել Հայագիտության զարգացման Հիմն աղ րամ, Հրատա-

րակել Հայագիտական տեղեկատվական պարբերական: Գրանք իրագործե-

լու Համար առաջարկվեց կազմել Հանձնախումբ՛. 

Գիտաժողովի Հ ա մ ան ա խ ա դա Հ, Եր ևան ի պետական Համալսարանի ռեկ-

տոր, ակադեմիկոս Ռ . Մ ա ր ւ ո ի ր ո ս յ ա Ն ը Հանդես եկավ եզրավւակիչ խոսքով 

շնորՀակալություն Հայտնեց մասնակիցներին, Հաջողություն մաւլթեց 

նրանց և Հույս Հայտնեց, որ Համաժողովր կն սլաս տի նոր ծրագրերի 

ստեղծմանր՝. Նա Հավաստիացրեց, որ գիտաժողովի զե/չու ցո ւ.մնե րր 

կՀր ա տ ա ր ա կվեն առանձին գրքով՛. 

Համաժողովի մասնակիցներր եղան Եր ևան ի տեսարժան վայրերում, 

մասնակցեցին մշակութային միջոցառումների՛. Համաժողովի աշխատանք-

ները լայն ո ր են լուսաբանվեցին զանգվածային լրատվության միջոցներով՛. 


